
پرسش ۵۵۸: سوالی در روابط جنسی زوجین و خُمس 

السؤال/ ٥٥٨: السلام علیكم .. أرجو إجابتي 
أولاً: ھل یجوز جماع الزوجة من الدبر؟ 

پرسش ۵۵۸: السلام علیکم .... 
خواهشمندم پاسخ دهید. 

اول: آیا نزدیکی با زن از دُبُر جایز است؟ 

وثـانـیاً: عـن الخـمس، أنـا أعـمل فـي بـعض الأعـمال الـخاصـة ورزقـھا عـلى یـكاد 
یـكفیني قـوت عـائـلتي، وكـان عـندي قـطعة أرض اشـتریـتھا عـندمـا كـانـت الأراضـي 
رخـیصة جـداً وبـعتھا ھـذه الأیـام وفـتحت محـل لـبیع الأحـذیـة كـي أحـسن وضـعي الـمادي، 
ولـكن أیـضاً المحـل مـدخـولـھ قـلیل، سـؤالـي: ھـل یـوجـد عـلیھ خـمس؟ عـلماً أنـني أسـكن 
بـالإیـجار ومـدخـولـي مـن عـملي الحـر ومحـلي یـكاد یـكفي مـصروفـي الـعائـلي؛ لأنـي أسـكن 

دولة خلیجیة وكل شيء غالٍ، الإیجار، دراسة أطفالي، تنقلي، العلاج، كل شيء. 
المرسل: ق س - الكویت 

دوم: در مـورد خـمس اسـت. مـن در بـخش خـصوصی کار می کنم و درآمـدی که از این 
کار بـه دسـت می آورم بـه قدـری اسـت که تـقریباً بـرای مخـارج خـانـواده  ام کفایت می کند. مـن 
قـطعه زمینی داشـتم که وقتی قیمت زمین خیلی ارزان بـود آن را خـریدم و این چـند وقـته 
آن را فـروخـته ام و مـغازه ی کفش  فـروشی بـازکرده ام تـا وضعیت مـالی ام بهـتر شـود، ولی 
درآمـد این جـا نیز کم اسـت. سـؤالـم این اسـت: آیا این مـغازه خـمس دارد؟ بـا تـوجـه بـه این که 
مـن مسـتأجـر هسـتم و درآمـدم از کار آزاد اسـت و فـروشـگاهی که دارم، تـقریباً بـرای خـرج و 
مـخارج خـانـواده ام کفایت می کند؛ زیرا مـن در یکی از کشورهـای خـلیج زنـدگی می کنم و 
این جــا هــمه چیز گــران اســت، اجــاره، تحصیل بــچه هــایم، ایاب و ذهــابــم، درمــان و 

همه چیز.                  



 فرستنده: ق س ـ کویت 

الجواب: بسم الله الرحمن الرحیم 
والحـمد { رب الـعالـمین، وصـلى الله عـلى محـمد وآل محـمد ألائـمة والمھـدیـین 

وسلم تسلیماً. 

یـوجـد تـفصیل عـما سـألـت فـي كـتاب شـرائـع الإسـلام وھـو مـنشور فـي 
مـوقـع أنـصار الإمـام المھـدي(ع)، وبـالنسـبة لـلعلاقـة بـین الـزوجـین قـد بـینتھا 

في جواب على سؤال سابق وسأنقلھ لكم ربما ینفعكم إن شاء الله: 
پاسخ: بسم الله الرحمن الرحیم 

و الحـمد لـله رب الـعالمین، و صلی الـله علی محـمد و آل محـمد الائـمة و المهـدیین و 
سلم تسلیماً. 

تفصیل آن چـه که پـرسیده ای، در کتاب شـرایع الاسـلام مـوجـود اسـت که در سـایت 
انـصار الامـام المهـدی(ع)  منتشـر شـده اسـت. در خـصوص روابـط بین زن و شـوهـر، مـن در 
پـرسـش قبلی این مـوضـوع را تشـریح کردم و این جـا نیز آن را می آورم تـا چـه بـسا ان  شـاء  الـله 

برای شما سودمند باشد: 

(بسم الله الرحمن الرحیم 
والحـمد { رب الـعالـمین، وصـلى الله عـلى محـمد وآل محـمد الأئـمة والمھـدیـین 

وسلم تسلیماً. 

«پاسخ: بسم الله الرحمن الرحیم 
و الحـمد لـله رب الـعالمین، و صلی الـله علی محـمد و آل محـمد الائـمة و المهـدیین و 

سلم تسلیماً.  



یـجوز لـكل مـن الـزوج والـزوجـة الاسـتمتاع بـكل جـزء مـن جسـد قـریـنھ 
بـأي جـزء مـن جسـده وفـي أي وقـت وفـي أي مـكان إذا تـراضـیا عـلى ذلـك، 
عـدا مـا ذكـرنـا حـرمـتھ وھـو الاتـصال الجنسـي بـینھما قـبلاً فـي أیـام الـحیض، 
ووطـأ الـزوجـة فـي الـدبـر مـن غـیر رضـاھـا، فـأرجـو أن لا تـتبعوا قـیوداً وحـدوداً 
لـلعلاقـة الجنسـیة بـین الـزوجـین وضـعتھا الأھـواء والآراء، ومـحاولـة مـن 
یـدعـون الـفقھ حـمل الـناس مـمن لـھم مـیول جنسـیة مـختلفة عـلى مـا یـرونـھ 

ھم. 
هـر یک از زن و شـوهـر می تـوانـند در هـر زمـان و هـر مکان بـا هـر بـخشِ مـتناظـر از بـدن 
طـرف مـقابـل خـود کام جـویی کنند و لـذت بـبرنـد، اگـر هـر دو بـر این امـر راضی بـاشـند؛ بـه جـز 
مـواردی که پیشتر حـرمـت آن هـا را بیان نـمودیم که عـبارت اسـت از حـرام بـودن ارتـباط 
جنسی در ایام حیض در قُـبُل و این که شـوهـر بـخواهـد بـدون رضـایت همسـرش در دُبُـر 
دخـول کند. مـن از شـما خـواهـش می کنم در روابـط جنسی بین زوجین، بـه دنـبال قید و 
بـندهـایی که بـراسـاس هـوای نـفس و آراء بـنا شـده اسـت و تـلاش هـایی که از سـوی مـدعیان 

فقه از آن چه که براساس بینش خود در مورد امیال جنسی بنا نموده اند، نروید. 

ومـن أعـظم المسـتحبات الـتي یـتقرب بـھا إلـى الله سـبحانـھ وتـعالـى ھـو 
إشـباع الـغریـزة الجنسـیة لـلقریـن (الـزوج أو الـزوجـة) قـربـة إلـى الله تـعالـى 
ولـتحصین فـرجـھ، وأجـر ھـذا الأمـر لـیس بـأقـل مـن أجـر الـعبادات كـالـصلاة 
والـصوم، فـقط یـحتاج الـزوجـان إلـى الـنیة، فـبدل أن یـمارس الـجنس مـع 
قـریـنھ لإشـباع رغـبتھ فـقط یـنوي أنـھ یشـبع حـاجـة قـریـنھ ویـحصن فـرجـھ قـربـة 

إلى الله، وھكذا یحصل الزوج والزوجة على أجر بفضل الله علیھما. 
والسلام علیكم ورحمة الله وبركاتھ). 

ارضـای غـریزه ی جنسی همسـران (زن و شـوهـر) بـا نیت نـزدیک شـدن بـه خـدا و بـرای 
حـفظ نـمودن فـرج، از بـزرگـترین مسـتحباتی اسـت که می تـوان بـا آن بـه خـدای سـبحان 
تـقرب جسـت. پـاداش این کار کم تـر از ثـواب عـبادات مـانـند نـماز و روزه نیست، فـقط بـه نیتِ 



زوجین نیاز دارد. بـه جـای این که هـر یک بـا هـدف اشـباع میل و هـوس خـود، بـا شـریکش 
ارتـباط جنسی داشـته بـاشـد، فـقط چنین نیت کند که نیاز شـریکش را بـرآورده سـازد و فـرج 
او را بـا نیت «قـربـة الی الـله» (نـزدیکی بـه خـداونـد) حـفظ نـماید. بـه این تـرتیب زن و شـوهـر 

به فضل و کَرَمی که خداوند بر این دو دارد، پاداش و ثواب می گیرند. 
و السلام علیکم و رحمة الله و برکاته» 

أمـا بـالنسـبة لـحالـك الـذي تـصفھ وإنـك لا یـوجـد عـندك فـائـض فـعند ھـذا لا 
یـجب عـلیك الخـمس، وخـیر لـك ولـزیـادة رزقـك أن تـجعل لـك یـومـاً ثـابـتاً فـي كـل 
سنة وتخمس أي مال فائض عندك في ذلك الیوم، وفقك الله وسدد خطاك. 

والسلام علیكم ورحمة الله وبركاتھ. 
  أحمد الحسن - محرم الحرام/ ١٤٣٢ ھـ 

امـا در خـصوص وضعیت تـان که آن را بیان کرده ای، و این که شـما مـازاد بـر مـخارجـت 
نـداری، در این صـورت خـمس بـر شـما واجـب نیست. بهـتر بـرای شـما و نیز بـرای افـزایش 
رزقــت این اســت که در هــر ســال، روز ثــابتی را در نــظر بگیری و در آن روز هــر مــال 
اضـافـه ای که داری خـمسش را بـدهی. خـداونـد شـما را مـوفـق بـدارد و گـام هـایت را اسـتوار 

سازد! 
و السلام علیکم و رحمة الله و برکاته. 

احمد  الحسن  - محرم الحرام / ۱۴۳۲ ه ـ.ق. 
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